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عقبگرد نرخ دلار ادامه خواهد داشت؛

 نمایان شدن اثر کاهش نرخ رشد نقدینگی 
به ۲۵ درصد به زودی

گروه علمی و آموزشــی- یک کارشــناس پولی و بانکی گفت: دو عامل 
موجب خواهد شد تا نرخ ارز روند کاهشی را ادامه دهد، عامل اول این است که 
شرایط و سیاست های بانک مرکزی تغییری نکرده است و این بانک مصمم است 
تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم این که ریسک های سیاسی و نگرانی های امنیتی در 

حال مرتفع شدن است.
حجت الله فرزانی -  کارشناس پولی و بانکی - گفت: در سیاست های ارزی 
و همچنین بنیاد اقتصادی کشور تغییری نداشته ایم، بنابراین احتمال افزایش نرخ 
ارز به طور کلی رد می شــود. این کارشناس پولی و بانکی گفت:  افزایش نرخ ارز 
که در هفته های اخیر شاهد آن بوده ایم، به دلیل تشدید هیجانات ناشی از افزایش 

ریسک سیاسی بود که موجب شده بازار ارز دچار نوسان شود.  
فرزانی تصریح کرد: در حال حاضر ریسک های سیاسی کاهش یافته و با رفع 
این ریسک شاهد کاهش هیجان در بازار ارز هستیم.وی اضافه کرد: هدف اصلی 
بانک مرکزی تثبیت اقتصادی اســت و این بانک همچنان سیاست های خود را با 
قدرت پیگیری می کند، در نتیجه تغییری در سیاست بانک مرکزی دیده نمی شود، 
ضمن این که شرایط این بانک نیز تغیری نکرده است.این کارشناس پولی و بانکی 
عنوان کرد: دو عامل موجب خواهد شــد تا نرخ ارز روند کاهشــی را ادامه دهد، 
عامل اول این است که شرایط و سیاست های بانک مرکزی تغییری نکرده است و 
این بانک مصمم است تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم این که ریسک های سیاسی و 
نگرانی های امنیتی در حال مرتفع شدن است، در نتیجه نرخ ارز از کانال های فعلی 
عقب نشینی خواهد کرد.فرزانی در پایان تاکید کرد: خوشبختانه بانک مرکزی موفق 
شــد به وعده هایی که داده بود جامه عمل بپوشــاند و همان طور که قول داده بود، 
نرخ رشد نقدینگی را به ۲۵ درصد کاهش داد که قطعا در کنترل نرخ ارز و کاهش 

تورم موثر خواهد بود.

اسحـق ارزانـی
 

اقتصادی

گروه اقتصادی -  آذر ماه امسال 
بودجه ۱۴۰۳ تحویل مجلس شورای 
اسلامی شــد، اما نمایندگان مجلس 
اعلام کردند همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان در آن دیده نشده و آن را 
رد کردند. دولت هم هزینه  بخش های 
دیگر را کاهش داد تا بتواند همســان 
ســازی حقوق بازنشستگان که مورد 
نظر نمایندگان بود انجام دهد. در نهایت 
کلیات بودجه به تایید نمایندگان رسید 
اما اعداد و ارقام ردیف های بودجه در 

مجلس تغییرات زیادی پیدا کرد.
از آنجایــی که دولــت درآمدها 
را واقعــی در نظر گرفته بود، هرگونه 
افزایش ســقف باعث کسری بودجه 
خواهد شــد که ایــن موضوع خیلی 
مورد توجه برخــی نمایندگان نبود. 
کارشناسان بر این باورند اگر درآمدها 
واقعی نباشد کسری بودجه و همچنین 
تورم به وجود می آید. در ســال ۱۴۰۳ 
سیاست گذاران اقتصادی دولت سعی 
بر مهار تورم داشــتند و توانســتند از 
رشــد آن بکاهند اما اگر برای ســال 
آینده درآمدهای غیر واقعی در مقابل 
هزینه های واقعی قرار بگیرد مشکلات 

زیادی را به وجود می آورد.
افزایش هزینه

زمانی کــه بودجه راهی مجلس 
می شــود منابع و مصارف با هم برابر 

هســتند و به اصطلاح تراز اســت و 
هرگونــه تغییر در آن دوباره آن را باید 
به توازن برســاند. به عنوان مثال اگر 
هزینه ای به آن افزوده شــود قطعا باید 
درآمــد آن نیز مد نظر قرار گیرد و بالا 
برود. در طول سالهای گذشته همواره 
نمایندگان مجلس در بخش هزینه ها 
تغییراتی ایجاد کرده اند که البته بخشی 
از آن جــزو اختیاراتشــان بوده اما در 
برخی موارد باعث شــده درآمدهای 
غیر واقعی در مقابل هزینه های واقعی 

قرار بگیرد.
درآمــد غیرواقعــی به چه 

معناست؟
شاید این پرسش به وجود بیاید 
که درآمد غیر واقعی به چه معناست؟ 
اکنــون دولت با اســتفاده از دور زدن 
تحریم ها و همچنین استفاده از ارزهای 
ملی توانسته بیش از یک میلیون بشکه 
نفت صادر کند. این در حالی است که 
در دولت گذشته صادرات نفت ایران 
به حدود ۳۰۰ هزار بشکه رسیده بود. 
دولت در بودجــه ۱۴۰۳ اعلام کرده 
روزانــه به میزان یــک میلیون و ۳۰۰ 
هزار بشــکه صادر می کنــد؛ در واقع 
آن چیــزی که اکنون اتفــاق افتاده و 
در حال اجراســت. حالا برای افزیش 
درآمد می توان فــروش نفت را به دو 
میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه رشد داد. در 

واقع روزانه یک میلیون بشکه درآمد 
غیر واقعی در نظر گرفته شــده است.
برخی کارشناسان می گویند ۵۰ هزار 
میلیــارد تومــان درپرداخت به تامین 
اجتماعی،۳۷ هــزار میلیارد تومان در 
بخش یارانه به نانوایان، ۳۵ هزارمیلیارد 
تومان افزایش اعتبــارات قوه قضاییه 
وکاهش ۵۰ هزارمیلیارد تومان درآمد 
ازمحــل درآمدهای فروش ال پی جی 
در کمیســیون تلفیق تغییر یافته است. 
اگر کمــی به این تغییرات دقت کنیم، 
حدود نیمی از بودجه عمرانی کشور 
در یک سال را تشکیل می دهد. درواقع 
اگر درآمد آن محقق نشــود به کسری 
بودجه منجر خواهد شد که یا از محل 
فروش اوراق یــا از طریق چاپ پول 
باید پوشــش داده شود. فروش اوراق 
نیز محدودیتــی دارد. گزینه موجود، 
چاپ پول اســت کــه این موضوع به 
تــورم منجر خواهد شــد.حمیدرضا 
جیهانی، کارشــناس اقتصــادی در 
این باره معتقد اســت امســال لایحه 
بودجه برای نخســتین بار به صورت 
دو بخشــی در مجلس بررسی شد که 

یکی از نقاط قوت در بررســی لایحه 
بودجه اســت. در بخــش اول لایحه 
بودجه سال، منابع و درآمدهای دولت 
و در بخــش دوم مصارف و هزینه ها 
بررســی و جمع بندی و تصویب شد 
که فایده بزرگ این اقدام که نمایندگان 
بــا اصلاح آیین نامــه داخلی مجلس 
انجام دادند، کار خیلی خوبی اســت 
و می تواننــد نویدبخش موضوعات 
خیلی خوبــی برای اقتصاد کشــور 
باشد.این کارشــناس اقتصادی تاکید 
کرد: زمانی منابــع و درآمدها جدا از 
مصــارف و هزینه ها و بــه صورت 
معقول و واقع بینانه دیده شود، ظرفیت 
خیلی خوبی ایجاد می کند تا زمانی که 
دولت مصارف و هزینه ها را به مجلس 
ارائه می دهد، ســقف بودجه افزایش 
پیدا نکند و تا حــد زیادی ناترازی و 
کســری بودجه که همیشــه دامنگیر 

دولت ها بوده، رخ ندهد.
حمایت شــورای نگهبان از 

نظر دولت
دولت پــس از تغییرات مجلس 
در لایحــه بودجه اعــلام کرد که این 

تغییرات سبب ایجاد ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان ناترازی در بودجه شده است.

ســخنگوی شــورای نگهبــان 
روز دوشــنبه از ناترازی در بودجه با 
تغییرات مجلس خبر داد. طحان نظیف 
ایراد مهم لایحه بودجه را ناترازی میان 
منابــع و مصارف بودجه عنوان کرد و 
گفت: باید منابع و مصارف در بودجه 
با یکدیگر تراز باشــند؛ نباید تعهداتی 
ایجاد شــود که منابع آن وجود نداشته 
باشــد یا منابع روشن و آشکار نباشد. 
باتوجــه به تغییراتی که در مجلس در 
لایحه دولت به وجود آمده، باید منابع 

آن تغییرات نیز پیش بینی شود.
وی با ذکر این نکته که شــورای 
نگهبان با افزایش اعتبارات و مصارف 
یک موضوع مشــکلی ندارد، اما باید 
بــرای آن افزایش تامین اعتبار و منابع 
واقعــی صورت بگیــرد، به بیان چند 
مورد از ناترازی در بودجه اشــاره کرد 
که عبارتنــد از: تادیه بدهی دولت به 
ســازمان تامین اجتماعــی، تقویت 
بنیه دفاعــی، افزایش برخی از مزایا و 

افزایش بودجه برخی از دستگاه ها.

حمایت شورای نگهبان از دیدگاه دولت؛

مجلس ناترازی ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی 
خود در بودجه را اصلاح می کند؟

اکنون که بودجه با اعلام ایرادات شورای نگهبان به مجلس بازگشته، انتظار می رود نمایندگان ضمن توجه به 
نظرات کارشناسی دولت که مورد تایید شورای نگهبان هم قرار گرفته، بیش برآوردها در درآمدها را اصلاح کرده و هزینه های 

مازاد بر درآمدها را اصلاح کنند.

گــروه اقتصــادی  - یــک 
کارشــناس حوزه حمل ونقل با بیان 
اینکــه انگیزه ایــران از تفاهم نامه  با 
کشــورهای دیگر این است که وارد 
زنجیره های تامین جهانی شــویم، 
گفت: اگر این تفاهم های همکاری 
و قراردادهای بین المللی در چابهار، 
بــرای ما بــه نقش یافتــن ایران در 
بازارهــای بین المللی، لجســتیکی 
و حتی ترانزیتی منجر نشــود، زیاد 

برایمان فایده ای نخواهد داشت.
علی ضیایی با اشاره به حضور 
هند در بندر چابهــار بیان کرد: اگر 
می خواهیم با هندوستان یا هر کشور 

دیگــر وارد یک تفاهم بلندمدت در 
خصوص بندر چابهار شــویم، باید 
ابتــدا بدانیم که چــه می خواهیم. 
گاهی دیده می شــود که برخی، کل 
درخواست  ما از طرف هندی و طرف 
خارجی را در یک عملیات عمرانی 
در آن بنــدر و انتقال چند جرثقیل و 

تجهیزات خلاصه می کنند.
وی ادامه داد: اینها مسائل پیش  
پاافتاده ای است و اینطور نیست که 
ما نیاز مبرمی به آن ها داشــته باشیم 
و نتوانیــم تامین کنیــم. کیلومترها 
آن طرف تر، در بندر شــهید رجایی، 

تجهیزات به مراتب کامل تری داریم 
که اگرچه شــاید در شرایط ایده آل 
نباشــد، اما فعالیت می کند. بنابراین 
بایــد ببینیــم آیا چیزی کــه از هند 
می خواهیــم، در چند گنتری کرین 
خلاصه می شود؟ قاعدتا خیر. ما به 
بهانــه و با هدف یک بحث مهم تر و 
راهبردی تر وارد تفاهم با هند شدیم.
در تفاهم نامه با کشورهای 
بزرگ، باید وارد زنجیره های 

تامین جهانی شویم
این کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکــه آنچه ما را به ســمت تفاهم 

بین المللی با کشــورهای دیگر در 
دهانــه دریای عمان و منطقه مکران 
می بــرد، موقعیــت جغرافیایــی و 
مناســبات ژئوپلتیکی جهانی است، 
 افــزود: انگیزه اصلی مــا این بوده 
که بــا چنیــن تفاهم نامه هایی وارد 
زنجیره های تامین جهانی شــویم. 
به همیــن دلیل به دنبال قــرارداد با 
کشورهای بزرگ اقتصادی بودیم که 
کالای خود را از این بندر عبور دهند. 
اگر قرار نباشــد که این تفاهم های 
همــکاری و قراردادهای بین المللی 
در چابهار، برای مــا به نقش یافتن 

ایــران در بازارهــای بین المللــی، 
لجســتیکی و حتی ترانزیتی منجر 
شود، خیلی برای ما فایده ای نخواهد 

داشت.
ضیایی بیان کرد:  وقتی می بینیم 
چــه چیــزی از چابهــار و طرف 
بین المللی می خواهیم، می توانیم به 
گزینه های دیگــر فکر کنیم. برخی 
چین را به عنــوان یک گزینه مطرح 
می کنند، یکی از دلایل مطرح شدن 
چین این اســت که کالایــی که از 
چابهار به سمت اروپا و مناطق غربی 
عبور می دهد، خیلی بیشــتر از هند 

است.
کالای وارداتی و صادراتی 
چین، خیلی بیشتر از هند است
وی توضیح داد: طبق آمارهای 
سال گذشــته، چین حداقل سالانه 
۱۳۰ میلیــون تــن کالا به  ســمت 
اروپــا ترانزیت می کنــد و واردات 
و صــادرات متقابــل دارد، ایــن 
در صورتــی اســت کــه تجارت 
هندوستان با روســیه قبل از جنگ 
اوکراین، خیلــی کمتر بود و همین 
حالا هم تجارت هند با روســیه ۵۰ 
تا ۶۰ میلیون تن پیش بینی می شود؛ 

تجارتش با منطقه CIS هم در حال 
حاضر رقم چشــمگیری نیست که 

بتوان به آن اتکا کرد.
ایــن کارشــناس اقتصــادی 
خاطرنشــان کرد: وقتی وارد تفاهم 
بــا کشــورهای دیگر می شــویم، 
چارچــوب قــرارداد را باید خوب 
و محکم ببندیم. اینطور نباشــد که 
طــرف خارجی حس کنــد اگر به 
این تفاهم عمل نکند، هیچ هزینه ای 
متوجهش نیســت. بــرای مثال در 
بحث قــرارداد گازی با پاکســتان، 
یک جریمه ۱۸ میلیارد دلاری مطرح 

است. صرف نظر از اینکه این جریمه 
در مســیر اجرا قرار می گیرد یا خیر، 
هشداری برای طرف خارجی است 
که اگر نخواهــد به این تفاهم عمل 
کند، خســاراتی متوجهش خواهد 

بود.
ضیایــی در پایــان اظهار کرد: 
در عین حال باید توجه داشــت که 
وقتی در تفاهم های بین المللی طرف 
مقابل احســاس کند که تنها گزینه 
ماســت، منافع خود را بالاتر در نظر 
می گیرد و شــاید منافــع ما قربانی 
شود. به همین دلیل بهتر است ما در 
منطقه مکران محدود به هندوستان 
 نباشیم و به گزینه های مختلف میدان 

بدهیم.

اهمیت عبور کالاهای ترانزیتی در بندر چابهار

 باید منابع و مصارف در بودجه با یکدیگر تراز باشــند؛ نباید تعهداتی ایجاد شــود که 
منابع آن وجود نداشــته باشــد یا منابع روشن و آشکار نباشد. باتوجه به تغییراتی که 
در مجلــس در لایحه دولت به وجود آمده، باید منابع آن تغییرات نیز پیش بینی شــود.

گــروه اقتصــادی - اخیــرا 
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخش فرآورده هــای نفتی از امکان 
تولید روزانه ۱۳۰ میلیون لیتری بنزین 
خبــر داده که به معنــای بی نیازی از 
واردات، مشروط بر مدیریت مصرف 

است.
مصرف بنزین یکی از مســایلی 
است که باید به آن توجه داشت، چرا 
که در برهه ای از زمان مصرف بنزین 
در زمستان کاهش پیدا می کرد و با فرا 
رسیدن نوروز مصرف بنزین افزایش 
پیدا می کرد، اما یکی دو سال است که 
چنین رویه ای وجود ندارد و مصرف 
در تابستان و زمستان تفاوتی ندارد و 
تنها در ابتدای بهار مصرف بنزین سر 
به فلک می کشــد به طوریکه در بهار 
امســال مصرف بنزین به ۱۲۷ میلیون 
لیتر در روز رســید که بــرای تأمین 
بنزین مورد نیاز مجبــور به واردات 
هــم شــدیم. اخیراً جلیل ســالاری 
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 
پخــش فرآورده های نفتی ایران گفته 
است: با احداث پالایشگاه های جدید 
و کیفی سازی پالایشگاه های موجود 
و انجــام اقدام هــای لازم در زمینه 
بهینه ســازی مصرف انرژی و اجرای 
طرح های توسعه ای در شرکت های 

پالایشــی می توانیم به تولید روزانه 
۱۳۰ میلیــون لیتر بنزین در کشــور 

دست یابیم.
موضوعی که حتی رهبر انقلاب 
نیز در ســخنانی از ناترازی و واردات 
بنزین گلایه داشتند و تصریح کردند 
»بعضی از مسائل کلان کشور هست 
که ما به کلان بودنِ آن مســائل توجّه 
نداریم. مسئله ی سوخت همین جور؛ 
ما الان در مسئله ی سوخت، به معنای 
واقعی کلمه مشــکل داریم. ما کشور 
تولیدکننــده ی نفت، با این همه منابع 
زیرزمینی نفتی، بنزین وارد کنیم؟ این 
معنی دارد؟ معنایش همین است که ما 
در یک مسئله ی کلان دچار مشکلیم.

افزایش ظرفیت پالایشــی 
ناتــرازی بنزیــن را جبــران 

نمی کند
البتــه موضوع به همین جا ختم 
نمی شــود، چرا که افزایش تولید هم 
نمی تواند پاســخ گوی نیاز مصرف 
کنندگان باشــد و بــا افزایش تولید 
مصرف هم به همان تناسب افزایش 
پیــدا می کند. ناترازی بنزین در حالی 
اتفاق افتاده است که ظرفیت پالایشی 
کشور در سال های اخیر افزوده شده 
است به طوری که رضا پدیدار عضو 
کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی در 

گفت و گ با خبرنگار مهر در رابطه با 
ناترازی بنزین گفت: سالانه ۱۰ تا ۱۲ 
درصد مصرف ســوخت مایع است، 
اگــر بخواهیم این میــزان را هم در 
مصرف سوخت کشور محاسبه کنیم 
متوجه می شویم که در سال ۱۴۰۲ به 
نســبت ۱۴۰۱ روند افزایش مصرف 
بنزیــن را داشــته ایم کــه مهمترین 
عامل آن کیفیــت پایین خودروهای 
داخلی اســت، خودروهای خارجی 
در هر ۱۰۰ کیلومتــر ۳ لیتر مصرف 
و خودروهای ایرانــی ۱۰ تا ۱۲ لیتر 

مصرف دارند.
وی ادامه داد: به همین دلیل هم 
بر ظرفیت پالایشــگاه تبریز تهران و 
بندر عباس افزوده شد. رشد مصرف 
بنزین ما امسال پیش بینی شده بود که 
۶ و نیم درصد باشــد ولی بر اساس 
مطالعه مرکــز پژوهش های مجلس 
امسال ۱۲ و نیم درصد رشد مصرف 

بنزین در سال جاری داشته ایم.
سهم نه چندان زیاد در سبد 

سوختی کشور
البته سهم نه چندان زیاد سی ان 
جی در سبد ســوخت قال اغماض 
نیست، سعید رحمان سالاری، مدیر 
طرح ســی ان جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی چندی پیش گفت: 

هم اکنون حدود ۲ هزار و ۵۵۰ تجهیز 
سی ان جی در سطح کشور وجود دارد 
کــه این تعداد، ظرفیت توزیع روزانه 
۳۵ تا ۴۰ میلیون مترمکعب در کشور 

را فراهم کرده است.
وی افــزود: به طــور میانگین 
روزانــه حدود ۲۲ میلیون مترمکعب 
ســی ان جی در جایگاه های کشــور 
توزیع می شود که این مقدار جایگزین 
توزیع روزانه ۲۲ میلیون لیتر بنزین در 

کشور شده است.
وی ادامــه داد: باید تلاش کنیم 
کاســتی های این صنعــت برطرف 
شود. هم اکنون حدود ۱۷ میلیون لیتر 
ظرفیت خالی در کشــور وجود دارد 
کــه باید هرچه ســریع تر با افزایش 
تعداد خودروهای گازســوز از این 
ظرفیت خالی به منظور افرایش سهم 
سی ان جی در سبد سوخت خودروها 
و کاهش ناترازی بنزین استفاده کنیم.
رحمان ســالاری تأکیــد کرد: 
توزیع هــر مترمکعب ســی ان جی 
حدود یــک دلار به اقتصاد کشــور 
کمــک می کند که این موضوع افزون 
بر مزایای زیست محیطی، با احتساب 
۱۵ میلیــون مترمکعب ظرفیت خالی 
روزانــه، صرفه جویــی بزرگی را در 

کشور به همراه خواهد داشت.

اردشــیر دادرس، عضو هیئت 
مدیره انجمن صنفی سی ان جی کشور 
هــم در رابطه با ایــن موضوع معتقد 
است، با رشد، تجربه و توانمندی که 
امروز در صنعت ســی ان جی کشور 
وجود دارد، این صنعت یک صنعت 
وزین و بسیار قدرتمند است که توان 
جایگزینــی یک چهارم از ســوخت 

بنزین مصرفی فعلی کشور را دارد.
وی افزود: خدا را شــاکریم که 
امروز این صنعت به دســتاوردهای 
مهم و راهبردی خود در ســال های 
گذشته دســت یافته است، اما لازمه 
توســعه آن در آینده، تدوین ســند 
راهبردی انرژی اســت تا بتوانیم در 
هشت ســال آینده به ظرفیت واقعی 
و موردنیاز توزیع در جایگاه ها دست 

یابیم.
عضو هیئت مدیره انجمن صنفی 
ســی ان جی کشــور تأکید کرد: طبق 
ســند راهبردی تدوین شده صنعت 
ســی ان جی در کشــور، لازم است 
به منظور جلوگیری از ناترازی بنزین 
در کشور لازم است تا سال ۱۴۱۰، ۱۰ 
میلیون خودرو ســی ان جی در کشور 
جایگزین شــود. طبق برآوردها و با 
احتساب ســالی ۱۰ درصد افزایش، 
تا ۶ ســال آینده، مقدار مصرف بنزین 

در کشــور به بیــش از ۱۸۵ میلیون 
لیتــر می رســد و امیدواریم با تبدیل 
حداقل سالی ۵۰۰ هزار تا یک میلیون 
خودرو، این فاصله را کاهش دهیم و 
اگر این اتفاق نیفتد، در آینده ناچار به 
واردات حجم زیادی بنزین خواهیم 
شــد، بنابراین توسعه این صنعت در 

آینده راهگشا است.
لــزوم مدیریــت مصرف 
برای جبران ناتــرازی بنزین؛ 
خودروهــای بــی کیفیت دلیل 

افزایش مصرف
یکی از ابزارهای مهم برای جبران 
ناترازی بنزین مدیریت مصرف است 
اما این موضوع به تنهایی کافی نیست، 
چرا که در کنار مدیریت مصرف باید 
به مقولاتی نظیر میزان سهمیه ماهانه 
خودروهای شــخصی و بــالا بردن 
استانداردهای خودرو توجه ویژه ای 
نشان داد، زیرا مهمترین دلیل ناترازی 
بنزین در کشــور را می توان کیفیت 
پایین خودروها دانست، خودروهایی 
که دو برابر استاندارد جهانی مصرف 
دارند، مدیرعامل شــرکت پالایش و 
پخش، جلیل ســالاری هم صحه بر 
این موضوع گذاشت گفت، مصرف 
ســوخت خودروهای داخلی نسبت 
به استاندارد جهانی ۲ برابر است اگر 

خودروهای داخلی، استاندارد بودند 
الان مصــرف بنزین در کشــور ۶۰ 
میلیون لیتر در روز بود و می توانستیم 
بیش از ۵۰ میلیون لیتر در روز، بنزین 
صادر کنیم. طبق محاسبات، صادرات 
این میــزان بنزین درآمدی معادل ۱۵ 
میلیــارد دلار برای کشــور به همراه 

دارد.
پدیدار ادامه داد: ظرفیت پالایشی 
کشور در زمینه تولید بنزین و گازوئیل 
با مقدار مصرف یکی شــده اســت. 
موضوع مهم یارانه ی پنهانی است که 
به سوخت های مختلف اعطا می کنیم. 
بر اســاس اعلام شرکت ملی پالایش 
و پخش سالانه ۸۰ میلیارد دلار یارانه 

سوخت در کشور پرداخت می کنیم.
بر اســاس این گزارش این طور 
که به نظر می رســد عوامل بسیاری 
بــر ناترازی بنزین دامــن زده اند اما 
مهمتریــن عامل ناتــرازی بنزین در 
کشــور ما یکی خودروهای فرسوده 
و دیگری عدم رعایت استانداردهای 
جهانی در خودروهای داخلی است 
و اگر این دو مؤلفه رعایت می شــد 
اکنــون مصــرف بنزین در کشــور 
۶۰ میلیــون لیتــر در روز بود و حتی 
امکان صادرات ۵۰ میلیون لیتری در 
روز، بنزین نیــز فراهم بود و در آمد 
۱۵ میلیارد دلاری را برای کشــور به 

همراه داشت.

در صورت وجود خودروی استاندارد ایران صادرکننده بنزین می شود

گروه اقتصادی - ســخنگوی 
اقتصادی دولت درباره کاهش نیافتن 
قیمت گوشت با وجود افزایش عرضه 
توضیح داد: متاســفانه در سال های 
گذشته مسائل ناشی از خشکسالی ها 
و افزایــش قیمــت نهاده ها موجب 
به وجود آمدن مشــکلاتی شــد، اما 
امیداریم برنامه هــای وزرات جهاد 
کشــاورزی هم در تامیــن و هم در 

ثبات قیمت ها به سرانجام برسد.
احسان خاندوزی - سخنگوی 
اقتصادی دولت - در ابتدای نشست 
خبری هفتگی با نمایندگان رسانه ها 
با بیان اینکه تورم نقطه به نقطه مسکن 
طبق گزارش مرکز آمار در پایان دی 
امســال نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته ۱۱ درصــد کاهــش یافته 
است، اظهار کرد: تورم نقطه به نقطه 
بخش مسکن از ۵۷.۵ درصد در سال 
گذشته به ۴۶.۵ درصد در سال جاری 

کاهش پیدا کرده است.
وی افزود: اگر ابتدای امسال را 

مبنا قــرار دهیم و تورم نقطه به نقطه 
مسکن در دی ۱۴۰۲ را با اردیبهشت 
همین سال مقایســه کنیم حدود ۷۵ 
واحد درصد کاهش تورم را شــاهد 
هستیم. باز هم تاکید می کنم این آمار 
به معنای این اســت که سرعت رشد 
قیمت هــا در بخش مســکن کاهنده 
بوده و عدد قیمت ها هم در این سال 
به صورت مطلق کاهش یافته است.

ســخنگوی اقتصــادی دولت 
یادآور شــد: این میزان نشان می دهد 
که تــورم نقطه به نقطه مســکن در 
کمترین سطح خود نسبت به ۱۵ ماه 
گذشــته قرار گرفته است. همچنین 
تــورم ماهانه مســکن در ۱۰ ماهه 
امســال، ۵ ماه منفی و در سایر ماه ها 
نیز در ســطوح بســیار کمتر از ادوار 

گذشته خود قرار داشته است.
رشــد تولید شــرکت های 

بزرگ صنعتی
خانــدوزی همچنین با اشــاره 
به برخی آمارهــای مرتبط با بخش 

حقیقــی اقتصاد، گفت: بر اســاس 
گزارش تازه نهادهای پژوهشــی از 
وضعیت تولید شــرکت های بزرگ 
صنعتــی در دی، پس از چند ماه فراز 
و فرود شــاهد رشــد تولید بودیم. 
شاخص تولید این شرکت ها در دی 
ماه ۱.۹ درصد رشــد داشته و از ۱۵ 
رشــته فعالیت صنعتی، ۹ رشته رشد 

مثبت داشتند.
وزیر اقتصاد ادامه داد: مهم ترین 
رشته صنعتی با رشــد مثبت در این 
ماه صنایع شیمیایی  و فلزات اساسی 
بودند که ۶ و ۹ درصد رشــد کردند. 
علت مهم این رشــد در فصل ســرد 
ســال، کاهش تاثیر پذیری صنایع از 
قطعــی گاز و بهبــود در این حوزه 

است.
ســخنگوی اقتصــادی دولت 
گفت: میزان کاهش رشــد نقدینگی 
نیز نشــان می دهد در اردیبهشــت 
امســال در بسته رشــد تولید و مهار 
تــورم دولت، هدف گــذاری کنترل 

نقدینگی کشور تا پایان سال عدد ۲۵ 
درصد مصوب شــده بود که گزارش 
بانــک مرکــزی در دی ماه نشــان 
می دهد نرخ رشــد نقدینگی به ۲۵.۲ 
درصد رسیده که کمترین میزان رشد 
نقدینگی ثبت شده از تابستان ۱۳۹۸ 

تا امروز است.
وی یادآور شــد: نرخ رشد پایه 
پولــی در دی ماه هم به ۳۱.۷ درصد 
رســید که این میزان هــم در ۱۷ ماه 
گذشــته کمترین عددی اســت که 
ثبت شــده. در پایان دولت قبل این 
میــزان به حدود ۴۰ درصد رســیده 
بــود و در ماه هــای ابتدایــی دولت 
ســیزدهم هم همچنان مسئله کنترل 
و انظباط بخشــی به آن بســیار حائز 

اهمیت بود.
اقداماتی کــه تولید داخلی 
گوشت قرمز را تحت تاثیر قرار 

داد
خاندوزی درباره کاهش نیافتن 
قیمت گوشت توضیح داد: متاسفانه در 

سال های گذشته  و اخیر دو اقدام تاثیر 
بسیار منفی در وضعیت تولید داخلی 
گوشت قرمز در کشور گذاشت، اول 
مســائل ناشی از خشکســالی هایی 
بود که وجود داشــت و دوم افزایش 
قیمت نهاده هایی که صورت گرفت 
و تدابیری کــه لازم بود برای تامین 
مالی آنها لحاظ شــود، باعث شد که 
در ســال های گذشته  دام های مولد 

راهی کشتارگاه شدند.
وی عنوان کرد: دولت در ســال 
۱۴۰۲ برای اینکه جلوی این مسیر را 
بگیرد دو اقدام مهم را در دســتور کار 
قرار داد، اقــدام اول تدبیری بود که 
وزارت جهاد در حمایت از دامداران 
بــا تامین و عرضــه کافی خوراک و 
نهادهای دامی انجام داد و دوم تعادل 
بخشــی به بازار را از مسیر واردات 

انجام داد.
وزیر اقتصاد ادامه داد: امیدواریم 
برنامه های وزرات جهاد کشاورزی 
هم در تامین گوشــت و هم در ثبات 

قیمت ها به سرانجام برسد.
وزیــر صمت بــه زودی 
درباره سیاســت های خودرو 

مصاحبه خواهد کرد
خاندوزی به تعادل رساندن بازار 
داخل از طریق  افزایش میزان و تولید 
خودروسازان داخلی و همچنین رفع 
نیازهایی که برای خودرهای خارجی 
وجــود دارد و البته کنترل و نظام مند 
کردن قیمت گذاری و حاشــیه بازار 
خــودرو را از جملــه راهبردهایی 
دانســت که از سوی وزارت صمت 
در حال پیگیری اســت گفت:  وزیر 
صمت وعده دادند به زودی به شکل 
مفصلــی در موضوع سیاســت های 

خودرو مصاحبه خواهند کرد.

توضیحات خاندوزی در مورد افزایش عرضه گوشت و 
کاهش نیافتن قیمت آن


